

Kesan-kesan Hijrah *al-Rasūl* Di Dalam Masyarakat Moden

(II)

(Oleh: Dr. Muhammad Khalifah)

Sebagai menyambung kajian mengenai “kesan-kesan Hijrah *al-Rasūl* Di Dalam Masyarakat Moden” yang telah kita siarkan bahagian pertamanya pada bulan yang lalu, maka dalam makalah ini penulisnya akan membentangkan dua perkara lagi dari kesan-kesan hijrah itu. Kesan yang pertama ialah: “terbentuknya sebuah negara Islam yang maju” dan kesan yang kedua: terlaksananya pembinaan masyarakat Islam yang konkrit.”

Kedua-dua kesan ini amat penting sekali dikaji demi untuk dijadikan panduan bagi kita umat Islam yang sedang hidup berkecimpung di dalam suatu zaman moden yang dipenuhi dengan cara dan tatasusila baharu yang sebahagian besarnya berlainan sekali dengan tatasusila hidup yang telah diatur dengan begitu rapi oleh Islam. Dan ada di antaranya lantas bertentangan sama sekali dengan ajaran-ajaran suci yang dibawa oleh Islam. Seterusnya ikutilah kajian ini dengan penuh minat. – Pengarang.

(Alih bahasa: Oleh Abdul Aziz al-Murshidi)

3. Negara Islam yang kuat dan maju:

Setelah Rasulullah (S.A.W) berhijrah ke Madinah, maka kota suci itu dijadikan sebagai pusat melancarkan “dakwah Islam” ke seluruh ceruk rantau semenanjung tanah Arab, yang mana kemudiannya tugas dakwah itu diperluaskan ke seluruh dunia pada zaman Khulafa’ al-Rasyidin. Kesan-kesan dakwah *Islāmiyyah* yang dilancarkan dari Kota Madinah itu menjadikan kota suci Islam yang kedua itu tempat tumpuan para pelajar yang datang dari seluruh negeri, kota-kota dan desa-desa yang jauh.

Kemudian daripada tamatnya mereka menuntut ilmu pengetahuan agama dan keduniaan yang mereka perlukan, maka mereka pun pulanglah ke tanah air masing-masing menaburkan ilmu pengetahuan yang mereka perolehi itu kepada seluruh anggota masyarakat sebagai satu daripada saluran berjihad di jalan Allah. Dengan ini juga terkenallah Kota

Madinah sebagai pusat sumber berkembangnya seruan Islam ke seantero dunia, dan juga sebagai pusat pengajian tinggi Islam di mana sebahagian besar dari bilangan pembawa risalah Tuhan bermastautin di dalamnya.

Mereka telah melupai tanah tumpah darah asal mereka, bila mana mereka mendapat layanan begitu mesra dari bumiputeranya yang benar-benar tertanam di dalam jiwa mereka rasa persaudaraan Islam yang dinamakan: “*Ukhuwwah Islāmiyyah*”, merapatkan antara jasad dengan jasad dan mempereratkan ikatan rohani yang tak mudah diungkai dirombak oleh kata-kata pesona dan asutan-asutan yang meracun jiwa, demi untuk meruntuhkan perpaduan umat Islam. Perpaduan yang hanya berdasarkan “*ukhuwwah*” atau “persaudaraan” tidak akan tercapai kalau teras perpaduan tidak disemaikan dengan ikatan “akidah tauhid” yang mendalam. Bilamana ikatan “akidah tauhid” telah tertanam di lubuk hati

Kesan-kesan Hijrah *al-Rasūl*..

seseorang Muslim dan Muslimah, maka di kala itu dengan sendirinya ikatan “*ukhuwwah Islāmiyyah*” akan terjalin dengan lebih teguh dan konkrit, di saat itulah manusia akan berjaya membentuk sebuah “masyarakat Islam” yang aman damai, hidup saling bantu-membantu dan kasih-mengasihi antara satu dengan lain, berjuang berpimpin tangan, berganding bahu untuk melaksanakan cita-cita Islam dan memperkembangkan risalah sucinya.

4. Pembinaan masyarakat Islam yang konkrit:

Dari sejak berada di Makkah lagi baginda Rasulullah (S.A.W) telah berjaya membina sebuah “keluarga Islam” yang kecil dan terbatas bilangannya – yang kemudiannya kian membesar menjadi sebuah “masyarakat Islam” yang agung dibangun oleh orang-orang Islam yang terdiri daripada lapisan masyarakat bangsawan, hartawan, hamba abdi, rakyat marhaen, lelaki dan perempuan. Dalam sebuah masyarakat yang seadil inilah mereka menamakan semangat “gotong-royong” bantu-membantu memperjuangkan kemuliaan masyarakat serta mempertahankannya dari dinodai oleh musuh sama ada musuh itu dari luar mahupun datangnya dari golongan masyarakat itu sendiri.

Emosi kasih sayang begitu mendalam yang tercipta di dalam masyarakat Islam di zaman Rasul dan sahabat telah dibuktikan dengan secara amal (praktikal) oleh Saiyidina Abū Bakr (r.a) ketika beliau membeli seorang hamba Habsyi yang berkulit hitam iaitu Bilāl bin Rabāh dari tuan yang memilikinya dengan harta yang paling tinggi, kemudian Bilāl dimerdekakan dari belunggu perhambaan dan melepaskannya dari seksaan

cabuk¹ (cemeti) yang mengoyakkan kulit dan mencekut daging-daging pejal dari tubuh Bilāl yang gempal berisi itu.

Bukti dari emosi kasih sayang yang telah ditunjukkan oleh Saiyidina Abū Bakr buat kali keduanya ialah di waktu beliau melepaskan leher Rasulullah (S.A.W) ketika dicekik oleh kaum kafir Quraisy beramai-ramai hingga merah kedua mata baginda di sisi *Bayt Allāh al-Harām*, di mana kemudiannya beliau telah bertempik dengan sekuat-kuat suaranya: “Adakah kamu akan membunuh seorang lelaki yang hanya berkata: ((Tuhanku Allah?))

Apabila Rasulullah (S.A.W) sampai sahaja ke Kota Madinah, maka tugas pertama yang baginda lakukan ialah membina sebuah “masyarakat Islam” yang teguh dan konkrit. Orang-orang Muslimin yang terdiri daripada kaum Anṣār dan Muhājirīn baginda tanamkan ke dalam jiwa mereka emosi “persaudaraan” yang mendalam, sehingga seorang Anṣār menganggap seorang Muhājirīn itu sebagai saudara kandungnya, ia diajak tinggal bersama-sama di rumahnya, dilayan dengan sehabis-habis hormat, disediakan makan minum dan pakai patut dengan secukupnya serta keselamatan hidupnya dijamin pula. Dengan emosi “persaudaraan” yang begitu mesra, menyebabkan orang-orang Muhājirīn yang datang dari Makkah tidak merasakan diri mereka sebagai orang dagang yang hidup menumpang di sebuah negeri asing, segala pahit getirnya menjadi orang dagang perantauan tidak pernah dirasakan oleh orang-orang Muhājirīn, malahan mereka menganggap Kota Madinah adalah tanah tumpah darah tempat mereka dilahirkan, ataupun merupakan tanah air mereka yang baharu.

Demikianlah berkembang dan membesarnya “masyarakat Islam” yang teguh dan konkrit dari suatu masa

¹ Juga dikenali sebagai cambuk.

Kesan-kesan Hijrah *al-Rasūl*..

ke suatu masa iaitu masyarakat yang mempunyai prinsip dan berdasarkan “akidah” yang satu di bawah pimpinan seorang Rasul pilihan yang bijaksana dan para sahabatnya yang berjiwa progresif, jujur dan ikhlas, sehingga Saiyidina ‘Umar al-Khaṭṭāb menganggap dirinya seorang Islam yang bertanggungjawab di hadapan Allah dan bertanggungjawab pula di atas setiap anggota “masyarakat Islam” yang telah diciptakan oleh baginda Rasulullah (S.A.W). Dengan adanya perasaan tanggungjawab yang tertanam di jiwa beliau, maka beliau lantas bercita-cita untuk menjadikan masyarakat Islam yang sekecil itu, yang hanya dianggotai oleh penganut-penganut Islam di sekitar semenanjung tanah Arab, menjadi sebuah “*wahdah Islāmiyyah*” – persatuan Islam – yang meliputi alam jagat.

Untuk melaksanakan cita-citanya yang semulia ini, beliau haruslah bekerja keras menjadikan setiap individu muslim mempunyai emosi bertanggungjawab yang penuh bagi memperkembangkan siaran-siaran Islam kepada setiap umat manusia yang berada di seluruh pelusuk alam. Di samping itu beliau harus pula menegakkan sebuah “badan sosial” yang dianggotai orang-orang Islam yang pernah ke luar negeri menjalankan perniagaannya serta luas pergaulannya dengan penduduk-penduduk negeri yang dikunjunginya. Di jiwa mereka itu harus pula ditanamkan semangat sukarela menjalankan dakwah *Islāmiyyah* ke luar negeri tanpa mengharapkan sebarang faedah diri.

Sebagai langkah pertama yang beliau jalankan ialah mengutus mubaligh-mubaligh Islam ke luar negeri, yang mana mubaligh-mubaligh itu dibenarkan membawa barang-barang dagangan mereka sebagai saudagar-saudagar yang datang dari semenanjung tanah Arab.

Mana-mana mereka yang tidak ada modal beliau keluarkan wang dari Baitulmal untuk dijadikan modal sementara, manakala mereka pulang dengan membawa keuntungan, maka wang modal yang telah diambil dari Baitulmal itu dikembalikan semula, dan wang keuntungan yang didapati itu dijadikan modal baharu. Inilah cara dakwah yang dilaksanakan oleh Saiyidina ‘Umar selama beliau memegang teraju pemerintahan sebagai Khalifah yang kedua dalam Islam. Pada masa saudagar-saudagar yang diutusnya ke seluruh dunia itu akan berangkat ke luar negeri, beliau berpesan kepada mereka dengan mengatakan: “Saya tidak mengutus tuan-tuan ke luar negeri sebagai saudagar, malahan saya utus tuan-tuan sebagai *muballighīn* dan mahaguru.”

Akhir sekali kita tidak melupai akan jasa-jasa yang telah dilaksanakan oleh Saiyidina ‘Uthmān terhadap perkembangan Islam, kita tidak boleh memperkecil-kecilkan pengorbanan Saiyidina ‘Uthmān memperlengkapi angkatan-angkatan perang mujahidin yang berjuang dari sejak zaman Rasulullah hingga ke zaman beliau menjadi Khalifah Islam, dengan kuda-kuda peperangan yang tangkas dan alat senjata, dan selain dari itu berapa banyak pula beliau telah membelanjakan harta bendanya menolong kaum Muslimin yang hidup papa dan menderita serta menjalankan rancangan-rancangan yang difikirkannya perlu demi untuk kepentingan agama Islam dan penganut-penganutnya di zaman itu. Saiyidina ‘Uthmān adalah salah seorang khalifah Islam yang telah berjaya membina masyarakat Islam yang teguh dan konkrit.

Inilah kesan yang ke empat dari kesan-kesan yang kita dapati dari peristiwa “hijrah Rasul” ke Kota Madinah yang banyak sekali mengandungi pengajaran-pengajaran dari segi pentadbiran, pengorbanan, kesabaran, kuat cita-cita dan memperluaskan cara-cara sosial yang dituntut oleh

Kesan-kesan Hijrah *al-Rasūl*..

Islam bagi menegakkan sebuah masyarakat Islam yang teguh, kuat, dan bersopan santun mengejar kemajuan yang menuju kepada kebahagiaan hidup di dunia dan akhirat.

Semuanya ini harus kita peringati dan kita jadikan contoh tauladan untuk membina sebuah masyarakat Islam di zaman moden yang tidak mempunyai asas-asas yang teguh, hingga ia merupakan sebuah sarang labah-labah yang terumbang-ambing ke sana ke mari ditiup angin datang dari segenap penjuru alam.

Ulasan sepintas lalu dari penterjemah:

Bagi kita seluruh umat Islam, wajiblah bersyukur ke hadrat Allah *Subhānahu wa Ta'ālā* yang telah melepaskan Nabi Muhammad, para sahabatnya dan sekalian umat Islam daripada penindasan-penindasan kejam yang dilakukan oleh *kuffār* Quraisy Makkah terhadap mereka dengan melalui peristiwa Hijrah ini, sehingga sekalian umat Muslimin yang di bawah pimpinan Rasulullah (S.A.W) berkesempatan mengadakan persiapan, membentuk barisan dan menyusun tenaga baharu orang-orang Islam yang bersatu padu, berjiwa persaudaraan yang saling bantu-membantu di dalam sebuah masyarakat baharu yang teguh, kukuh dan konkr². Maka dengan tenaga barisan persatuan Islam yang kukuh ini Nabi Muhammad *ṣallā Allāhu 'alayhi wa sallam* dengan dibantu oleh para sahabatnya, berjaya membentuk sebuah negara dan kerajaan Islam yang gagah perkasa, berpusat di kota suci Makkah al-Mukarramah di mana di atas persada datarannyalah nur Islam mulai memancarkan cahayanya yang gilang-gemilang ke seluruh pelusuk alam jagat.

Dengan semangat perpaduan yang telah ditanamkan oleh Junjungan besar Nabi Muhammad (S.A.W) ke dalam dada setiap kaum Muslimin inilah Islam kian hari kian berkembang sehingga berjaya menumbangkan dua buah kerajaan yang terbesar di zaman itu, iaitu kerajaan Rom dan kerajaan Parsi, seterusnya pada zaman para Khulafā' kerajaan Islam terus berkembang menguasai beberapa buah negara-negara di sebelah Timur dan Barat hingga sampai ke Tanah Sepanyol (Spain) sebagai benteng kerajaan Kristian yang terkuat sekali di zaman itu.

Tetapi hari ini, jika kita memalingkan muka kita ke kiri ke kanan, ke hadapan dan ke belakang, dan timbullah dengan sendirinya emosi ingin bertanya:

*Ke manakah lenyap kegagahan, kekuatan dan keagungan Islam yang telah dibina oleh Rasulullah, para sahabat dan Khulafā' Islam di zaman silam itu?

*Ke manakah hilangnya cahaya sinaran Islam yang selama ini menerangi alam sejagat yang gelap gelita, diselubungi oleh kabus kejahilan yang menjerumuskan penghuninya ke jurang kesesatan yang nyata?

Ke manakah ghaibnya obor Islam() yang telah 14 abad lamanya diserahkan ke dalam genggam tangan umat Islam untuk memandu mereka keluar dari lembah kegelapan yang hitam pekat menuju ke benua yang terang bercuaca?

Jawabnya:

*Kegagahan umat Islam telah hancur, kekuatannya telah menjadi lemah dan keagungannya telah musnah, gara-gara dari pecahnya “perpaduan tulen” di antara umat Islam.

*Obor Islam yang saya maksudkan di sini ialah al-Qur'an al-Karim dan al-ḥadīth al-Nabawī.

² Perkataan sebenar ialah konkrit.

Kesan-kesan Hijrah *al-Rasūl*.

*Cahaya Islam tidak hilang, malahan ia tak mungkin lenyap buat selama-lamanya, tetapi ia hanya dilindungi oleh kekotoran dosa-dosa yang dilakukan oleh umat Islam sendiri, ditutupi oleh perbuatan-perbuatan durjana, derhaka dan zalim yang mereka lakukan dengan terang-terangan dan maharajalela.

*Obor Islam masih tetap hingga ke hari ini menjadi hak milik kepunyaan umat Islam, ia tidak ghaib, hanya obor itu dikesampingkan ke tepi oleh umat Islam, ia tidak dipegang dan tidak terenggam lagi di tangan mereka. Oleh itu hidup mereka meraba-raba mencari obor-obor baru yang diciptakan oleh manusia yang sejenis dengan mereka, sedang obor-obor ciptaan manusia itu bukan merupakan sebuah obor yang tulen dan asli, sumber cahaya yang terpancar dari obor lencongan buatan manusia itu, tidak akan boleh memandu mereka menuju ke pintu gerbang kebahagiaan hidup dunia akhirat, malahan mereka disuluh menuju ke jurang larangan yang bakal mencelakakan diri mereka sendiri.

Ingatlah!

Selagi umat Islam leka dan lalai diayuni gelombang hidup bernafsu-nafsi, selagi mereka tidak mahu berusaha mengembalikan “persatuan” dan “perpaduan” mereka yang telah runtuh itu, maka selama itulah mereka akan menjadi suatu umat yang paling lemah di dunia ini.

Selagi umat Islam dengan galak melakukan perbuatan-perbuatan dosa dan maksiat-maksiat yang melanggar perintah Allah dan rasul-Nya, serta meninggalkan amal kebajikan yang

diperintahkan ke atasnya, maka selama itulah hati mereka gelap gelita, tak dapat ditembusi oleh cahaya iman, tanpa mendapat pertunjuk dan hidayah ke jalan yang benar dari Allah *Subhānahu wa Ta’ālā*.

Dan selagi obor Islam masih mereka kesempitan tidak mahu diambil kembali, dipegang digenggam dengan erat dan dinyalakan untuk dijadikan penyuluh hati-hati yang gelap menghitam, maka selama itulah hidup mereka di mayapada ini terumbang ambing dibawa oleh arus hawa nafsu yang bakal menjerumuskan mereka ke lembah kehinaan dan masa depan mereka akan menjadi hancur musnah.

Oleh itu sambil kita memohon pertunjuk dan hidayah dari Allah *Subhānahu wa Ta’ālā*, marilah kita bangkit serentak menyusun tenaga, bergerak cergas berbimbing tangan, bahu-membahu untuk membina kembali “persatuan” dan “perpaduan” kita seluruh umat Islam, agar kita kembali menjadi satu umat yang kuat, gagah dan agung untuk menghadapi segala cabaran dan angkara mereka yang didatangkan oleh musuh-musuh kita dari segenap pihak dan penjur. Kalau tidak kita sendiri yang mahu mengubah nasib hidup kita di dunia ini, siapa lagi yang kita harapkan untuk mengubahnya? Sedang Tuhan sendiri menegaskan, yang ia tidak akan mengubah nasib sesuatu bangsa atau umat itu, melainkan bangsa itulah yang mesti mengubah nasibnya sendiri.

Insafilah jika kita mahu insaf!

Kata-kata Hikmah

Biarlah dimaktubkan bagi beta mati sebagai seorang syahid di dalam jihad *sabīl Allāh*.

(Al-Malik Faisal).